***La version française suit***

Once every second month, 2C1Forest will send out to the listserv an update about one of the key linkage areas. This is to permit familiarisation with each linkage and learn about challenges and new developments in the efforts towards connectivity, corridors and conservation. Here is our first. Enjoy!

The Chignecto Isthmus – a 2C1Forest Priority Landscape Linkage

The Chignecto Isthmus is the narrow strip of land that connects the provinces of <Nova Scotia> and <<New Brunswick>>. Nearby, the Chignecto Game Sanctuary is an important region in northern <<Nova Scotia>> adjacent to the Isthmus. Together they are the center of the ecoregionally significant Chignecto Isthmus linkage identified by 2C1Forest as an at-risk landscape for connectivity and conservation.  Maintaining this linkage is crucial to the health and integrity of the entire Northern Appalachian/Acadian ecoregion.

The linkage is home to New Brunswickers, Nova Scotians, Acadians and Mi’kmaq. It is also home to many four legged species including moose and black bear, and winged ones like the barred owl, other forest birds and various waterfowl. It is composed of multiple habitats such as salt marshes, forest, farmland, bogs and a variety of other wetlands. The key human infrastructures in the linkage include the Trans-Canada highway connecting <New Brunswick> and <Nova Scotia>, the <<Moncton>> to Shediac highway which cuts across the northern part of the Isthmus, and multiple secondary and logging roads. The city of <Moncton> and town of <<Amherst>> are the larger communities on either side of the border. 

Working to maintain and strengthen this linkage are a number of organizations in both provinces, including; the <<<<Canadian>>>> <<Parks>> and Wilderness Society (CPAWS) provincial chapters, the Ecology Action Centre (EAC), and others including land trusts, researchers and local community organizations. The CPAWS New Brunswick and <<Nova Scotia>> chapters have been working since 2004 to bridge the gaps in knowledge and coordinate conservation initiatives in the linkage. They have conducted studies and workshops which identified that the main challenges in the linkage area are:

·          Sprawl on the <New Brunswick> side around the city of <Moncton> and town of <<Shediac>>,

·          Preponderance of private land ownership, the result of which is a piecemeal approach to land use (farming, forest management and residential development),

·          Multiple roads crisscrossing the landscapes on both sides of the Isthmus,

·          Protecting key habitat connected to the Isthmus and beyond,

·          Lack of local ecosystem research, especially on the distribution and movement of local species, and

·          Little coordination between the two Provinces in the monitoring of species that are not at risk.

CPAWS’ initial report of their findings from 2005, “Natural Ecosystem Connectivity across the Chignecto Isthmus - Opportunities and Challenges”, can be requested on line http://www.cpawsnb.org/chignecto_isthmus.htm. You will also find more details about the linkage on this website.
To help address some of these challenges, both CPAWS chapters held a workshop in February 2007 in <<Amherst>, <Nova Scotia>>. The workshop was a great success with 32 individuals representing government, organisations, forestry and land owners on both sides of the Isthmus. Priority actions and areas of significance to both provinces were identified.  A summary of the workshop is available from CPAWS New Brunswick.

Since the workshop, both CPAWS and local provincial organisations such as Cumberland Wilderness, the New Brunswick Community Land Trust, EAC, and others have continued working towards conservation in the area.  Building on the collaborations that have started on the ground and were strengthened at the Two Countries, <<One> <Forest> <2007>> conference, the partners, along with <2C1Forest>, are working to expand and deepen our collaboration on the critical landscape linkage. Look to the <2C1Forest> website (www.2c1forest.org) in the coming year for more updates on the Chignecto-Isthmus priority landscape linkage and the partners’ work.
Two Countries, One Forest (2C1Forest) is an ecoregional conservation collaboration that is crossing boundaries to build connectivity in the Northern Appalachian/Acadian ecoregion. Our collaboration is built across organizations, institutions, companies and geography to insure long term viability of wildlife populations, ecological processes and vibrant human communities.
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À tous les deux mois, Deux pays, Une forêt enverra, par le biais d’un gestionnaire Listserv, une mise à jour portant sur l’un des liens clés. Cette initiative vise à familiariser le public avec chaque lien et à l’informer des défis et des progrès qui sont réalisés en matière de connectivité, de corridors et de conservation. Voici donc notre premier communiqué. Bonne lecture!
L’isthme de Chignecto –un lien physique prioritaire établi par 2P1F
L’isthme de Chignecto est la bande de terre étroite qui relie les provinces de la Nouvelle-Écosse et du Nouveau-Brunswick. Tout près, le Chignecto Game Sanctuary [Sanctuaire faunique Chignecto] est une importante région néo-écossaise qui jouxte l’isthme. Ces deux zones combinées sont le cœur du corridor écologiquement significatif que constitue l’isthme de Chignecto, désigné par 2P1F comme un lien physique à risque sur les plans de la connectivité et de la conservation. Le maintien de ce lien est essentiel à la santé et à l’intégrité de toute l’écorégion des Appalaches nordiques et de l’Acadie.
Ce corridor est peuplé de Néo-Brunswickois, de Néo-Écossais, d’Acadiens et de Micmacs, ainsi que de nombreuses espèces quadrupèdes, dont l’Orignal et l’Ours noir, et des espèces ailées, comme la Chouette rayée et autres oiseaux des forêts et sauvagine. On y trouve de multiples habitats, comme des marais salants, des forêts, des terres agricoles, des tourbières et divers autres types de milieux humides. L’autoroute transcanadienne reliant le Nouveau-Brunswick à la Nouvelle-Écosse, l’autoroute Moncton-Shediac qui parcourt le nord de l’isthme, et les nombreuses routes secondaires et chemins forestiers figurent parmi les infrastructures humaines importantes en place. Les villes de Moncton et d’Amherst sont les plus grandes communautés bordant de part et d’autre la frontière.
Plusieurs organisations des deux provinces œuvrent pour maintenir et renforcer ce lien, y compris : les sections provinciales de la Société pour la nature et les parcs du Canada (SNAP); l’Ecology Action Centre (EAC); et d’autres instances, y compris des fiducies foncières, des chercheurs et des organisations communautaires locales. Les sections néo-brunswickoise et néo-écossaise de la SNAP travaillent depuis 2004 à combler les lacunes en matière de données et à coordonner les initiatives de conservation qui sont en court dans le corridor. Ils ont réalisé des études et des ateliers qui ont permis de déceler d’importantes problématiques présentes sur ce territoire, dont :
 

· le développement anarchique autour des villes de Moncton et de Shediac, sur le côté du Nouveau-Brunswick; 

· la prépondérance des propriétés privées, qui entraîne une utilisation fragmentée du territoire (exploitation agricole et forestière, développement résidentiel); 

· la présence de nombreuses routes qui s’entrecroisent sur tout le territoire des deux côtés de l’isthme; 

· la nécessité de protéger les habitats clés liées à l’isthme et se prolongeant dans les territoires avoisinants; 

· l’absence de recherches sur les écosystèmes de la région, notamment sur la distribution et les déplacements des espèces locales; et 

· le manque de coordination entre les deux provinces en ce qui a trait à la surveillance des espèces qui ne sont pas en péril.
Le rapport des résultats de 2005 de la SNAP, intitulé Natural Ecosystem Connectivity across the Chignecto Isthmus – Opportunities and Challenges [La connectivité naturelle des écosystèmes sur l’isthme de Chignecto : possibilités et défis], est disponible en ligne, au http://www.cpawsnb.org/chignecto_isthmus.htm. Vous y trouverez également plus d’information concernant le corridor.
 

Dans le but de s’attaquer à certaines de ces problématiques, les deux sections de la SNAP ont tenu un atelier en février 2007 à Amherst, en Nouvelle-Écosse. Cet atelier, auquel ont participé 32 personnes – des représentants de gouvernements, d’organisations et du milieu forestier ainsi que des propriétaires fonciers des deux côtés de l’isthme –, a été un véritable succès. Des actions prioritaires et des aires importantes pour les deux provinces ont été établies. Un résumé de l'atelier est disponible à travers la section néo-brunswickoise de la SNAP.
 

Depuis l’atelier, la SNAP et les organisations provinciales locales, comme Cumberland Wilderness, le New Brunswick Community Land Trust, EAC et autres instances ont continué d’œuvrer pour la conservation dans la région. En s’appuyant sur les collaborations mises en œuvre sur le terrain et consolidées à la conférence de Deux pays, Une forêt, les partenaires, conjointement avec 2P1F, travaillent à multiplier et à intensifier les initiatives communes portant sur les liens physiques d’importance vitale. Surveillez les mises à jour qui seront affichées sur le site Web de 2P1F (www.2c1forest.org) au cours de l’année pour en savoir davantage sur le lien physique prioritaire de l’isthme de Chignecto et le travail qu’effectuent les partenaires dans ce dossier.
